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برخلاف دوســال قبل که همه دوست داشتند حتی در مراسم افتتاح 
جوی آبرسانی از روستای بالایی به روستای پایینی،بادی در گلو بیندازند 
و گویی اخبار پشــت پرده ای دارند که هیچکس دیگری ندارد، نگاه عاقل 
اندر سفیهی به شنوندگان بکنند و لب به تعریف و تمجید از مزایای برجام 
باز کنند، این روزها کمتر مقام دولتی است که دوست داشته باشد درباره 
برجام حرفی بزند یا از او درباره دســتاورد های این سند تاریخی چیزی 
پرسیده شود! اغلب دوســت دارند کسی یادش نیاید آن روزها چه خبر 

بوده و آنها چه وعده ای داده بودند!
دیگر کســی دل و دماغ چانه زنی برای قانع کردن منتقدان ندارد و 
می کوشد هر سؤالی را با موضوعی کلیشه ای منحرف کند تا کسی یاد آن 
روزها نیفتد! برخی هم که خود را زرنگ تر می دانند ، مدام در حال تولید 
مسائل بی ارزش و دست چندم ولی سرگرم کننده اند! حتی رئیس جمهور 
هم که روزگاری منتقدان برجام را با رگبار ناسزاهایش می نواخت، اکنون 
ترجیح می دهد ناســزا ها را در حوزه های دیگر خرج کند و در این فقره 
سکوت کند! یاحداکثر به نحوملایمی خبر بدهد که آمریکایی ها در جاهایی 

خلف وعده کرده اند!
روزنامه های زنجیره ای که هر روز و حتی با ژســت چاپ دوم دنبال 
دستاورد ســازی برای برجام بودند ترجیح می دهند دیگر چیزی به روی 

خودشان نیاورند و از آن همه وعده دود شده یادی نکنند!
صدا و سیما هنوز گزارش های نوستالژیک از هتل کوبورگ پخش می کند 
و جوری وانمود می کند که ما در پایان یک مهمانی شاد و مفرح، حداکثر 

ناراحت این هستیم که حیف! چه زود تمام شد! و دیگر هیچ!
نمایندگان و رئیس مجلس هم با ثبت آن 20 دقیقه تاریخی در حافظه 
تاریخ ،کار دیگری ندارند و وظیفه ای برای خود متصور نیســتند و لابد 
منتظرند تا فردا نوه های ما بعد از خواندن قراردادهای ترکمانچای و گلستان 

و... یادی هم بکنند از برجام!
اما این سوی معرکه با مردمی مواجه هستیم که به معنی واقعی هیچ 
طرفی از ماجرا نبستند و هیچ بهره ای نبردند! حکایتی تلخ و ناراحت کننده، 
آن هم نه به زبان کیهان و منتقدان که به زبان کسی که تا همین چند روز 
قبل بر خلاف بقیه مقامات دولت،جزء دو سه نفر مدافع برجام باقی مانده 
بود ! عباس عراقچی به تازگی تصریح کرده که :»انتظارات مردم از برجام 
برآورده نشد«! این اقرار صریح ،خبر آشکاری است که البته خیلی دیر به 
گوش مقامات رسیده وگرنه ماجرا از همان روزهای اول معلوم بود، منتها 

سرعت انتقال مسئله مهمی است!
اینکه ما در چه وضعیتی هستیم و چرا به اینجا رسیده ایم و پس از این 
چه باید کرد، موضوع بسیار مهمی است و باید بارها و بارها به آن پرداخت، 

اما بالجمله و در این نوشتار می توان مروراندکی درباره آن داشت.
1- مهم ترین دستاورد برجام، شناخت ماهیت غیر قابل اعتماد غرب بود 
که صد البته به بهایی بسیار عظیم و سنگین بدست آمد و یقینا می شد این 
تجربه را ارزان تر بدست آورد، و اگر به توصیه های رهبری عمل شده بود، 

اساسا کسب این تجربه، تحصیل حاصل و تکرار مکرر بود!
2- پس از برجام تا امروز بیش از 40 تحریم جدید از سوی آمریکا علیه ما 
تصویب شده است و در همین دوره، عده زیادی از مقامات و  اشخاص حقیقی 
و حقوقی کشورمان در لیست سیاه تحریمی قرار گرفته اند، این فرآیند، 
چیزی جدا از اصل عدم پایبندی آمریکا به برجام بود. یعنی درست همان 
زمانی که آمریکا به هیچ یک- دقیقا به هیچ یک- از تعهدات برجامی اش 

عمل نمی کرد، مشغول تصویب پی در پی تحریم های تازه علیه ما هم بود!
3- طبیعتا پرسش مردمی که امروز آقای عراقچی خبر از نا امیدی آنها 
از برجام را می دهد این است که دولت ما در مقام مقابله چه کرد؟! بسیاری 
از مردم هنوز این توصیه و فرمان اکید و صریح رهبر عزیز انقلاب را به یاد 
دارند که در نامه مورخ 29 مهرماه 94 نوشتند:» در سراسر دوره  هشت ساله، 
وضع هرگونه تحریم در هر سطح و به هر بهانه ای )از جمله بهانه های تکراری 
و خودســاخته تروریسم و حقوق بشر( توسّط هر یک از کشورهای طرف 
مذاکرات، نقض برجام محسوب خواهد شد و دولت موظّف است طبق بند 3 
مصوّبه  مجلس، اقدام های لازم را انجام دهد و فعّالیّت های برجام را متوقّف 
کند.« و اکنون این پرسش ساده پیش می آید که چرا علیرغم وضوح این 
دستور،هرگز روند اجرایی برجام متوقف نشد و هیچ واکنشی نشان داده 
نشد!؟ چرا نه تنها جلوی عدم وفاداری آمریکا به برجام سکوت کردید بلکه 

سکوت کردید تا تحریم های تازه هم تصویب شود!؟
4- حقیقت را نمی توان انکار کرد ، حتی اگر افرادی مثل دکتر عراقچی یا 
شخص رئیس جمهور تمایلی به بیان آن نداشته باشند.حقیقت این است که 
دولت ما امکان عملی برای رویارویی با اقدامات خصمانه آمریکا و همراهی 
موذیانه اروپایی ها را نداشــت! حتما تعجب می کنید اما این یک واقعیت 
تلخ است و نباید از نظر دور داشت. علت هم دوچیز بیشتر نیست نخست 
آنکه متن برجام از ابتدا پر از ابهام و  اشکال و کاملا یک سویه نوشته شد، 
به نحوی که سرنوشت همه چیز به دست 1+5 سپرده شد و ما فقط متعهد 
بودیم نه منتفع! در این باره رهبر انقلاب هم فرمودند: »محصول مذاکرات 
که در قالب برجام شکل گرفته است، دچار نقاط ابهام و ضعف های ساختاری 
و موارد متعدّدی است که در صورت فقدان مراقبت دقیق و لحظه به لحظه،  
می تواند به خسارت های بزرگی برای حال و آینده  کشور منتهی شود.« اما 
علت دوم از آن تلخ تر است و آن، این که مسئولان ما و به خصوص شخص 
رئیس جمهور با ســخاوتمندی غیرقابــل درک و بلاوجهی،یکطرفه همه 
امتیازات کشورمان را که می توانست ابزار چانه زنی در بزنگاه بدعهدی ها 
باشــد، درهمان اول کار با دست خودشان نابود کردند و به پای اعتماد به 
دشمن ریختند! یعنی برخلاف توصیه صریح رهبر انقلاب که فرمودند: »از 
آنجا که پذیرش مذاکرات از سوی ایران اساساً با هدف لغو تحریم های ظالمانه  
اقتصادی و مالی صورت گرفته است و اجرائی شدن آن در برجام به بعد از 
اقدام های ایران موکول گردیده، لازم است تضمین های قوی و کافی برای 
جلوگیری از تخلّف طرف های مقابل، تدارک شود، که از جمله  آن اعلام کتبی 
رئیس جمهور آمریکا و اتحّادیه  اروپا مبنی بر لغو تحریمها است. در اعلام 
اتحّادیه  اروپا و رئیس جمهور آمریکا، باید تصریح شود که این تحریم ها به 
کلّی برداشته شده است. هرگونه اظهاری مبنی بر این که ساختار تحریم ها 
باقی خواهد ماند، به منزله  نقض برجام است.« متاسفانه علیرغم این انذار 
مهم و دقیق،دولتمردان همه برگ برنده های کشــورمان را قبل از بدست 
آوردن حتی یک امتیاز- تاکید می شــود حتی یک امتیاز- سوزاندند و از 
دست دادند! اورانیوم غنی شده، آب سنگین، نیروگاه آب سنگین،نصب 
دوربین،حق دسترسی، پلمب مراکز و معادن و.... همه و همه امتیازاتی بود 
که ما می توانستیم با آنها حقمان را از دشمن بگیریم و حالا دیگر نداریمشان!
5- اکنون گرد و غبار و هیاهو ها خوابیده! روزنامه ها تیتر نمی زنند »صبح 
بدون تحریم«! روحانی سخنرانی های آتشین نمی کند و یادش نمی آید که 
قرار بود سیب و گلابی برجام برسد ! لاریجانی از تصویب 20 دقیقه ای چیزی 
نمی گوید و...و البته حالا دلار نزدیک 5 هزار تومان است! حالا به گفته ظریف 
نمی توانیم حتی یک حساب در انگلیس باز کنیم و حالا به اقرار زنگنه،پول 
نفت به کشــور نمی آید چون ظاهرا نیازی نداریم! اکنون دوران دیوسازی 
از کاسبان تحریم به پایان رسیده و کسی از دولتمردان نمی پرسد که اگر 
آنهمه که شما می گفتید کاســب تحریم داشتیم و برجام دستشان را از 
سر ملت کوتاه کرده،چرا هیچ تاثیری در زندگی مردم و در اقتصاد کشور 
نمی بینیم؟! حالا روزگار عوض شده و باید دنبال دلالان قراردادهای یکطرفه 
با رنو بگردیم! دنبال دلالان هواپیماهایی که قیمتشان عزت و اقتدار ایران 

بود بگردیم و در یک کلام باید دنبال کاسبان برجام رفت! 
6- اما واقعا موضوع »کاسبان برجام« در برابر آنچه رخ داده،هیچ است! 
یک سیستم هوشمند مدام خود را بازبینی می کند و اجازه انحراف از اهداف 
یا بروز خطا یا از کار افتادن سنسورها را نمی دهد. آیا اینجا هم چنین است؟! 
واقعیت این اســت که با نگاهی به پروژه های مشابهی که آمریکایی ها در 
کشــورهای دیگر و با هدف براندازی اجرا کرده اند می توان به آسانی به 
این نتیجه رسید که عملیات رسانه ای، دیپلماتیک، وحشت آفرینی نظامی 
و... همه وهمه حلقه های زنجیر بردگی و اسارتی است که آنها برای جامعه 
هدف طراحی کرده اند و اجرای هر بخش را به گروهی از عوامل مســتقیم 
و غیرمستقیم خودشان ســپرده اند و می سپرند. این موضوعات در دنیا 
تحت سختگیرانه ترین تدابیر مورد شناسایی و کنکاش علمی و آکادمیک 
و البته امنیتی قرار می گیرد تا از یکســو راه بر تکرار بسته شود،از دیگر 
ســو راه بر تحریف تاریخ بسته شود و بالاخره به کشف شبکه دشمن در 
داخل کشور منتهی شود. اما به نظر می رسد به زودی شاهد سر برآوردن 
ســوپر انقلابی هایی خواهیم بود که سینه چاک تر از هر منتقد انقلابی و 
دلسوخته ای، از بدعهدی آمریکایی ها سخن می گویند و به روی خودشان 
هم نمی آورند که این نانی است که آنها در سفره مردم گذاشته اند! فرصت 
و سرمایه ای بود که در طرح و پروژه آنها ازجیب ملت به باد فنا رفت و اگر 
قرار به پیگیری باشد، آنها باید روی صندلی پاسخگو بنشینند نه منادی 

انقلابی گری! آیا بازهم مماشات می شود!؟

به خاطر حرف هایی كه
 گوش نکردید!

آلو خشک!

حسین شمسیان

* آغاز بهار ســال 1397 شمســی را به حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی(، 
ملت شهیدپرور و امت حزب الله و تمامی دلدادگان آل ا...، که مقارن با شهادت 
امام هــادی)ع( و میلاد امیرالمومنین)ع( و بعثت حضرت ختمی مرتبت)ص( 
است تبریک و تسلیت عرض می کنم. انشاءالله ملت قهرمان کشورمان با تاسی 
از معصومین)ع( و پیروی از منویات رهبر معظم انقلاب کشــور و منطقه را از 
لوث منافقین و کفار پاک نماید و کشورمان را به جایگاه اولین قدرت منطقه در 
علم، تکنولوژی، صنعت، پیشرفت، تولید و ... برساند و انشاءالله سال آینده سال 
رونق اقتصادی و خروج از رکود، حل مشکلات بیکاری، ازدواج جوانان و ... باشد.
طاهری
* روز اول فروردین با روز شهادت امام هادی)ع( مصادف شده است، چه زیباست 
این روز را با احادیثی از آن حضرت آغاز کنیم و برای مظلومیت و شهادت این 

امام بزرگوار دل های ما هم سوگوار باشد.
021 --- 5060
* پیشــاپیش عید را به مردم انقلابی و ولایتمدار ایران اسلامی تبریک عرض 
می کنــم و برای چرخیدن چرخ زندگی همه مردم و اقتصاد کشــور به درگاه 

پروردگار مهربان دعا می کنم.
محمدتقی.ص
* اگر نظام پولی و بانکی کشور به سرویس های غربی به هر نحوی متصل شود 
آن وقت است که حتی با خرید چند تخم مرغ با کارت بانکی اطلاعات غرب به 

طور لحظه به لحظه از افراد و اقتصاد کشور به روز می شود.
021 --- 0129
* چطور می شود که سه بار آقای آخوندی به مجلس احضار شوند و هر بار هم 
استیضاح او رای نیاورد؟! آیا یکی از این اتفاقات اخیر در وزارت ایشان نباید به 

خلع  وزیر منجر می شد؟
013 --- 3297

* اگه آقایون وزرا مشکلی نداشتند چرا گروه اکثریت مجلس 3 روز تمام وقت 
مجلس را برای این مورد صرف کرد و خبر استیضاح را می داد؟ آیا فکر نمی کنند 
که این گونه  شــعور مردم را به بازی و اســتهزا گرفتن باعث می شود خودشان 

منزوی تر از همیشه شوند.
0919 --- 3685
* از وکیل الدوله ها در استیضاح وزرا برای احقاق مطالبات مردم جز نتیجه فعلی 
انتظار دیگری نمی توان داشت. از جریانی که در شورای شهر خیابانی را به نام 
فردی می کند که امام فرمود اگر او می ماند ســیلی بر اسلام می زد توقعی جز 

این نباید داشت و جای گلایه نیست.
0912 --- 9452
* جناب آقای علی لاریجانی! واقعا با این اوضاع آشــفته اقتصاد و فرهنگ و ... 
زمان آن نرسیده که رئیس جمهور برای پاسخ دادن به سوالات مردم و مطالبات 

بر زمین مانده شان به مجلس بیایند؟
013 --- 3061

* اگر آقای نجفی مریض بوده پس چرا شورای شهر او را به این مسئولیت برگزیده 
است. ابتدا باید به مردم توضیح داده شود که قبل از انتخاب آقای نجفی چرا به 

جای تخصصی نگاه کردن، فقط لابی گری جناحی کرده اند.
0912 --- 2864
* آقای بهزاد نبوی! شما و دوستان حامی برجام تان، کشور را به عقب برگرداندید 
اما اگر درک درستی از آمریکا داشتید به آن کشور سلطه گر اعتماد نمی کردید. 
شــما با تجربه نیم قرنی باید به این ایمان می رســیدید که آمریکا هیچ غلطی 
نمی توانست بکند. ولی برای اغراض سیاسی خودتان سعی کردید حتی مردم را 

هم از آمریکا بترسانید و به پذیرش خواسته های آمریکا وادارید.
0911 --- 2124
* در برخی زمینه های انقلاب اســلامی همانند اقتصادی، فرهنگی و آموزشی 
و ... چند ســالی اســت که امور به برخی نااهلان افتاده اســت که نتایج آن را 
دیده ایم ان شــاءالله در ســال آینده باید گردوغبار سال های اخیر را از رخساره 

پاکیزه انقلاب اسلامی بزداییم.
0919 --- 8810
* برخی از سریال ها و فیلم های تلویزیون زندگی اشرافی، تجمل گرایی، ازدواج 
ســفید )زندگی بدون ازدواج رسمی( و... را ترویج و تبلیغ می کنند باید امر به 

معروف و نهی  از منکر را جدی بگیریم تا اصلاح صورت بگیرد.
0913---0626

* طبق گفته مقامات دولتی مرحله دوم ســهام عدالــت تا بهمن ماه قرار بود 
به حســاب مردم واریز شــود. اسفند هم تمام شد اما خبری از وعده داده شده 
که آن را با آب و تاب فراوان بیان می کردند نشــد که نشــد. عجبا از این همه 

وعده های عمل نشده!
0919---4494
* یک خانم بازیگر ســینما در هر سفر به خارج از کشور سخنانی ضدایرانی را 
بیان می کند! به راستی چه کسانی از این فرد حمایت می کنند که این بازیگر 
به خود اجازه می دهد اظهــارات ضد مردمی و حتی توجیه کننده تحریم های 
بــر ضد ملت ایران را عنوان کند. امیدواریم قوه قضائیه برای محاکمه این فرد 

خاطی مردد نباشد.
0925---0938  و 9655---0935

* متروهای تهران به طور رســمی مکانی برای اجرای زنده موسیقی، رقص و 
آواز شــده اســت! اجرای این برنامه های مبتذل در مترو چه معنایی می تواند 

داشته باشد؟!
021---3152

* شهروندی در ستون کیهان و خوانندگان عنوان کرده بود که در ایست بازرسی 
بندرعباس کامیون ها را ساعت ها معطل می کنند. بنده خودم راننده تریلی هستم 
و در این مسیر تردد می کنم، واقعیت این است که تعداد عبور خودروها زیاد و 
بحث کالاهای قاچاق در میان است به طوری که حتی با این بازرسی های پی 
در پی ما حجم انبوه کالای قاچاق را در بازار شــاهد هستیم حال اگر بازرسی 
هم حذف شود وضعیت قاچاق به مراتب بدتر می شود، مگر اینکه دولت بر نصب 

دستگاه های اسکن خودرو سرعت بیشتری  دهد.
0919---2452
* به مســئولان امر توصیه می کنم کســانی که آورده مسکن مهر پردیس را 
نمی توانند افزایش دهند، مبلغ وامشان را افزایش دهند، نه اینکه واحد او را به 

دیگری واگذار کنند! چون اگر نیاز نداشتند متقاضی مسکن مهر نمی شدند.
0935---7956
* چــرا اکثر جایگاه های عرضه گاز خــودرو از کارتخوان ها بی نصیبند؟ با این 
وضعیت نبود پول خرد، شاید برای جایگاه داران به صرفه تر بود تا پول بیشتری 
از مشــتری دریافت کنند در حالی که اگر کارتخوان داشــته باشند دیگر قادر 

نخواهند بود پول بیشتری بگیرند!
0919---1247
* فرزنــدم یک کلاس کانون فرهنگی قلم چی را بیشــتر نرفت و انصراف داد. 
طبق توافق به عمل آمده باید 30 درصد هزینه را برداشته و بقیه را برگردانند 
ولــی در عمل یک ریــال از 4 میلیون تومان پول مــا را برنگردانده اند و قصد 

برگرداندن هم ندارند.
لارویی
* لطفا دولت تکلیف کسانی را که با گذشت چند سال موفق به ثبت نام سهام 

عدالت نشده اند روشن کند؟
0918---8631

* در تاریخ 96/12/22 ساعت 11 صبح وقتی در پیشخوان دولت واقع در خیابان 
میرداماد، جنب پمپ بنزین برای پرداخت عوارض خودرو مراجعه کردم عنوان 
داشتند شماره کارت و رمز دوم را اعلام کنید تا در کامپیوتر ثبت شود در برابر این 
همه مراجعه کننده آیا چنین درخواستی از نظر پلیس که بارها هشدار می دهد 
در برابر دیگران از اعلام شماره کارت و رمز دوم خودداری کنید صحیح است؟!  
وقتی اعتراض کردم، عنوان داشتند اگر ما ثبت نکنیم شهرداری این سرویس 

خدمت را از ما می گیرد؟!  لطفا مسئولان امر رسیدگی کنند.
ابهری -تهران
 * در ســال 86 اقدام به خرید یک دستگاه پژو پارس صفر کیلومتر کردم. در 
سال 90 متوجه شدم پلاک خودرو در پلیس راهور مبارکه اصفهان غیرقانونی 
و جعلی دانسته و فک شده است. تا الان این اتومبیل بلاتکلیف نگه داشته شده 

و به شکایت بنده رسیدگی نمی شود. چرا؟
0912---6548

 BBC سوختگی نسبتا شدید
از ترکیب مجلس و هیئت رئیسه خبرگان

ابقای آیت الله جنتی با رای بالا در ریاست مجلس خبرگان موجب آزار و ناراحتی 
شبکه  دولتی انگلیس شد.

بی بی سی در تحلیلی با اشاره به انتخابات هیئت رئیسه مجلس خبرگان نوشت: 
معنادارترین اتفاق در انتخابات اخیر هیئت رئیســه خبرگان افزایش قابل توجه آرای 
احمد جنتی اســت که ریاســتش با 66 رای از مجموع 78 رای تمدید شد. اولین 
انتخابات هیئت رئیسه خبرگان پس از مرگ هاشمی رفسنجانی در فضایی از پیش 
طراحی شده)!( برگزار شد تا این نهاد کلیدی نیز تابع نظم سیاسی جدیدی شود که 
طی یک سال گذشته در مجمع تشخیص مصلحت و دانشگاه آزاد پیاده شده است.
بی بی ســی می افزاید: حسام الدین، مشاور روحانی در توییتر خود این انتخابات 
مهندسی شده را »موفقیت یک جریان برای یک دست کردن هیئت رئیسه مجلس 
خبرگان« خوانده اســت. با این حال شــواهد نشان می دهد که این تحولات اولا در 
سطحی فراتر از »یک جریان« برنامه ریزی شده و ثانیا اهدافی به مراتب بزرگ تر از 

»یک دست کردن هیئت رئیسه خبرگان« داشته است.
شبکه دولتی انگلیس نوشت: آیت الله جنتی یکی از شاخص ترین نمادهای جناح 
تندرو مذهبی و از دســته سیاستمدارانی است که نفس همصدایی یا مخالفت بااو 
غالبا یک پیام سیاســی محسوب می شود. او خرداد سال گذشته در انتخاباتی که با 
حضور هاشــمی رفسنجانی برگزار شد در همین مجلس 51 رای و سال 1386 در 
ترکیب قبلی خبرگان حداکثر 34 رای به دست آورده بود. مفهوم این نمودار روشن 
است، فضای کلی خبرگان هربار تسلیم تر شده و حالا با ضریب اطمینان بیشتری در 

انقیاد جناح تندرو مذهبی است.
برنامه سیاسی جریان هاشمی رفسنجانی در انتخابات 1394 تشکیل یک اقلیت 
قدرتمند با حداقل 30 عضو بود تا مانع از کســب آســان دوســوم آرا توسط جناح 
رقیب شود. با آرایش فعلی مجلس خبرگان واضح است که جناح میانه رو نهایتا یک 

تماشاچی بزرگ خواهد بود.
بی بی سی ادامه می دهد:

اتفاق معنادار دیگر حذف دری نجف آبادی از هیئت رئیسه خبرگان و جایگزینی 
او با عباس کعبی است. دری  نجف آبادی که حضورش در لیست امید با انتقادات تند 
فعالان حقوق بشر مواجه شد و اصلاح طلبان را به ریاکاری و عدول از شعارهایشان 
متهم کرد، تنها عضو هیئت رئیســه بود که با دولت روحانی رابطه ای نزدیک داشت. 
عباس کعبی اما یک روحانی نزدیک به مصباح یزدی و یک چهره شاخص از جناح 
تندرو اســت که به دلیل سابقه عضویتش در سپاه پاسداران رابطه تنگاتنگی نیز با 
این نهاد قدرتمند دارد. با این تغییر که منطقا محصول برنامه ریزی هســته سخت 
قدرت بوده، هیئت رئیسه خبرگان حالا به نحو واضحی »خودی« شده و با مرکزیت 
جنــاح نظامی - امنیتی همگام اســت. ترکیب فعلی هیئت رئیســه )احمد جنتی، 
هاشــمی شاهرودی، موحدی کرمانی، احمد خاتمی، عباس کعبی، ابراهیم رئیسی، 

حسینی بوشهری( یک سنتز نسبتا قابل قبول از تمام نیروهای تندرو است.
حدود دو ســال قبل یعنی اســفند 1394 هیجان »حذف مثلث جیم« هدفی 
استراتژیک و پاتک جریان هاشمی محسوب می شد، هاشمی رفسنجانی در سال های 
پیش از مرگ بارها گزینه شورای رهبری را به عنوان آلترناتیو و تنها گزینه ممکن 

تبلیغ کرد.
بی بی ســی در ادامه این عقده گشایی ناکام خود می نویسد: دو سال پس از آن 
کمپین حالا زمان مناسبی برای بررسی نتایج آن است. احمد جنتی که قرار بود از 
ترکیب خبرگان حذف شود بر صندلی ریاست تکیه زده است. فضای عمومی خبرگان 
بیش از هر زمان دیگری به انقیاد درآمده و آخرین بازماندگان جریان هاشمی - حتی 
روحانیونی در تراز دری نجف آبادی که کاملا خودی محسوب شده و در متن پروژه هایی 

مثل قتل های زنجیره ای حضور داشته اند - نیز به حاشیه رانده شده اند.
به نظر می رسد با آرایش و عملکرد فعلی مجلس خبرگان، چانه زنی یا تاثیرگذاری 

سیاسی بر تصمیمات این نهاد محافظه کار، غیرواقعی و حتی ساده لوحانه است.
کرباسچی: روش روحانی

برای اداره از راه دور جواب نمی دهد
دبیرکل حزب کارگزاران می گوید آقای روحانی باید یک رئیس جمهور سواره و 

پا به رکاب باشد. نشستن در مرکز و اداره از راه دور جواب نمی دهد.
غلامحسین کرباسچی در مصاحبه با روزنامه جمهوری اسلامی گفت: تردیدی 
نیســت که گزینه مطلوب همه ما در ســال 92 مرحوم آقای هاشمی بود. امیدوار 
بودیم ایشان با انتخاب به عنوان رئیس جمهور بتواند با تشکیل دولت وحدت ملی، 
شکاف های بوجود آمده بعد از سال 84 و بخصوص بعد از سال 88 را پر کند و همه 
بتوانیم با ســرعت و انگیزه در مسیر منافع ملی حرکت کنیم. پس از برخوردی که 
با آقای هاشــمی شد واقعا گزینه ای در سطح و وزن ایشان باقی نمانده بود بنابراین 
ناگزیر به انتخاب از میان آقایان روحانی و عارف بودیم که هیچکدام هم سابقه فعالیت 

در پست های بالای اجرایی را نداشتند.
)خبرنگار: آقای عارف معاون اول رئیس جمهور دولت های ششم و هفتم بود. این 

سابقه را اجرایی نمی دانید؟(
معاون اولی در آن دوره در حد اداره جلسات دولت بود نه بیشتر. بنابراین نمی توانم 
آن را به عنوان یک ســابقه و تجربه اجرایی جدی تلقی کنم. آقای روحانی هم در 

جدی ترین ســال های فعالیت خود، دبیر شورای عالی امنیت ملی بود که تجربه ای 
اجرایی به حســاب نمی آید. با این حال در نهایت جمع بندی دوســتان در سال 92 

حمایت از آقای روحانی بود.
آقای روحانی بعد از آنکه مسئولیت دولت را برعهده گرفت، قابلیت های خوبی از 
خود نشــان داد؛ همه مشکلات کشور ولی در حوزه خارجی نبود. پس از برجام این 
امیدواری پررنگ شد که آقای روحانی با همان توانایی و روحیه، برای حل مشکلات 

داخلی هم قدم بردارد و اختلافات داخلی حل شود.
در برخی موارد هم آقای روحانی به نظر می رســد سعه صدر لازم برای مدیریت 
کشــور را به خرج نمی دهد گرچه اینکه در یک سخنرانی مخالفان دولت را بی عقل 
خطاب کنیم موضوع چندان مهمی نیســت ولی همین تاثیر تخریبی زیادی دارد و 

مخالفان را به واکنش وا می دارد.
کرباســچی می افزاید: یکی از نقایض دولت آقای روحانی این است که علیرغم 
شخصیت های برجسته ای که حکم گرفته اند ولی هیچ وقت یک رئیس دفتر توانمند 
و مناسب که بتواند خلأهای رسانه ای را پر کند در کنار خودش نداشته و به تنهایی 
ایــن کار مهم و پیچیده را برعهده گرفته اســت. همه جای دنیا روســای جمهور، 
ســخنگو یا سخنگوهای حرفه ای و کارکشته ای دارند ولی سخنگوی روحانی، آقای 
نوبخت است که جدا از احترام  تمامی که برای شخص ایشان قائلیم ولی به هیچ وجه 
ســخنگوی مناسبی برای این دولت نیست به ویژه با این همه زبان و قلم آخته که 
شب و روز علیه دولت فعالند. ایشان در جایگاه سخنگویی دولت هم اصلا هیچ نقش 

برجسته ای ایفا نمی کند.
وی ادامــه می دهد: یکی از بزرگ ترین انتقادهای من به آقای روحانی از همان 

ابتدای دولت یازدهم افرادی بود که برای حضور در کابینه از آنها دعوت کرد.
درواقع آقای روحانی یک مجموعه ای را به عنوان هیئت وزیران دور هم جمع کرد 
که نه سهم بندی طبیعی سیاسی در آن رعایت شده بود نه در تشخیص توانایی های 
افراد درست عمل کرد. با وجود هیئت های عریض و طویلی که گفته شد برای انتخاب 
کابینه تشــکیل شده و مصاحبه های فراوان و حساسیت های ظاهری، خروجی وزرا 

همان هایی بود که از ابتدا هم گفته می شد.
فکر می کنم به غیر از دو ســه نفر به بقیه انتخاب هــای آقای روحانی ایرادات 

جدی وارد است.
مثلا جایگزینی برخی وزرا از نظر من با هیچ منطقی توجیه نمی شود. وقتی به 
وزیر قبلی و جدید نگاه می کنیم تنها تفاوت این است که با هم ده سال اختلاف سنی 
دارند آیا این یعنی وزیر جدید توان کافی را برای تطابق با ســرعت فراوان تغییرات 

دانش، صنعت، تجارت یا اقتصاد در جهان دارد؟
کرباســچی می گوید: من اذعان دارم که لیست امید در مجلس ایده آل نیست. 
اما آقای روحانی با همین افراد هم نمی تواند کار کند تا جایی که 70نفر از اعضای 
فراکسیون امید چند روز قبل در دیدار با رئیس  دولت اصلاحات گلایه کرده اند که 
رئیس جمهور یا وزرا به ما وقت نمی دهد تا با آنها جلسه و دیدار داشته باشیم! این یعنی 
آقای روحانی و دولتش از عقبه و افراد همسو با خود نیز به درستی استفاده نمی کنند.

فهرست امید در مجلس حدود 100 نفر هستند و هر ضعف و عیبی هم داشته 
باشند نسبت به دیگر نمایندگان به دولت نزدیک ترند و خط فکری و سیاسی مشابهی 
با دولت دارند ولی دولتمردان بنای همکاری با آنان را ندارند. متاسفانه وزرا و دیگر 
دولتمردان هم همین روحیه را پیدا کرده اند تا جایی که حتی ادبیات آقای روحانی 
و اطرافیانش به سمتی سوق پیدا کرده است که از یک رئیس جمهور سخنور و ملبس 

به لباس روحانیت قابل پذیرش نیست.
وی افزود: مســئولان وزارت کشــور بارها تصریح کردنــد تجمعات مربوط به 
سپرده گذاران موسسات غیرمجاز یکی از بسترهای اتفاقات دی ماه بوده مگر دولت 
نمی گوید 20 هزار میلیارد تومان به سپرده گذاران موسسات غیرمجاز پرداخت کرده 
اســت پس این تجمعات برای چه بود؟ آقای روحانی نباید این سوالات را پیگیری 
کند؟ چرا سفرهای استانی دولت بدون هیچ تغییر مشهودی نسبت به سال های قبل 
تکرار می شود؟ چرا آقای روحانی مدل رفتاری با مردم را اصلاح نکرده است؟ درواقع 
حرف من این اســت که آقای روحانی باید یک رئیس جمهور ســواره و پا به رکاب  

باشد. نشستن در مرکز و اداره از دور جواب نمی دهد.
مدیران دولتی مسئولیتی درباره

تولید داخلی و امنیت مردم ندارند؟!
رئیس ســازمان محیط زیســت می گوید اگر جای مردم باشم، هرگز خودروی 

داخلی با این کیفیت را سوار نمی شوم.
عیسی کلانتری در جمع خبرنگاران گفت: خودروسازها قوی هستند اما وقتی 
مردم آگاه شــوند مطالبه گر خواهند بود. من اگر جای مردم باشــم هرگز خودروی 

داخلی با این کیفیت را سوار نمی شوم.
مردم اگر آگاهی داشته باشند و در برابر تولید خودروهای بی کیفیت ایستادگی 
کنند خودروســاز موظف به تولید خودروی با کیفیت می شــود. در چنین شرایطی 

روشن است که باید سیاست ها را در حوزه خودرو و سوخت تغییر دهیم.
سخنان رئیس سازمان محیط زیست در حالی است که شرکت های خودروساز 
داخلی، زیر نظر دولت اداره می شــوند و با وجود کم گذاری در رعایت استانداردها، 
اقدام به گران فروشی هم می کنند. اما مدیران مسئول دولتی با همان منطق واگذاری 

مسئولیت خود، بر این شرکت ها سخت گیری نمی کنند.
پیش از این یکی از وزرای، هزار میلیاردی دولت نیز در مصاحبه با روزنامه شرق 
گفته بود: »8-9 سال پیش ماشین پرادو داشتم ولی پرادوها زود چپ می کرد. دنبال 
همین ماشــین های شاسی بلند بودم که گفتند این ماشین )پورشه کاین( بهترین 
ماشین است که من هم خریدم؛ آن موقع حدود 200 میلیون تومان... از روزی که 
وزیر شــدم، تا الان یک ثانیه هم پشت آن ماشین ننشسته ام... با وجود فشاری که 
همسرم داشت برای اینکه آن را بفروشم، من گفتم ما جاده می رویم و بالاخره باید 

ماشین امن باشد!
تخطئه و تحقیر تولید داخلی و به رخ کشیدن محصولات داخلی در حالی است 
که یکی از اولین مسئولیت مدیران در هر کشوری، حمایت از تولید داخلی در کنار 
پافشاری بر رعایت استانداردهاست اما متأسفانه برخی مدیران دولتی، نه نسبت به 
تولید داخلی کمترین حمیتی دارند و نه برای رعایت استانداردها و امنیت و سلامت 

مردم، اهمیت کافی قائل هستند.
چرا همه درآمد دستگاه های دولتی 
به خزانه داری کل واریز نمی شود؟!

معاون وزیر رفاه می گوید حساب های زیادی در برخی دستگاه های دولتی وجود 
دارد که موجب می شود برخی درآمدها به خزانه داری کل واریز نشود.

احمد میدری در گفت وگو با ایلنا و در پاســخ این ســؤال که »برخی معتقدند 
دولت کنونی، ساختی اشرافی دارد و صدای گروه های دارای قدرت و ثروت، بیشتر از 
صدای مردم در آن انعکاس دارد. واقعا چنین موضوعی درست است؟«، اظهار داشت: 
متاســفانه قدرت و صدا در جامعه به طور نامتوازنی  توزیع  شده است. انجمن های 
صنفی متعددی مانند پزشــکان، وکلا، پیمانــکاران و ... وجود دارد چون اینها پول 
دارند، پس تشکل سازی می کنند و قدرت  لابی گری خود را بالا می برند ولی فقرا از 

چنین امکانی محروم هستند.
در تمامــی جوامع، نهادهایی که به دفــاع از جامعه و فقرا می پردازند، عبارتند 
از: رســانه ها، مجلس و دانشــگاهیان. به نظر من، در ایران هر سه این نهادها دچار 

مشکل هستند.
رســانه ها پول محور شــده اند. هر چه جلو می رویم، نقش اقتصاد در رسانه ها 
پررنگ تر می شود. خیلی از موارد را می بینیم که دستگاه های دولتی، شبه دولتی یا 
حتی خصوصی،  حقوق مردم را تضییع می کنند؛ مثل همین آزادسازی قیمت بلیط 
هواپیماها. توقع داشتم فلان روزنامه مدعی بازار آزاد، علیه این موضوع موضع گیری 

کند اما هیچ خبری نشد.
وی در بخش دیگری از این گفت وگو اظهار داشت: یکی از مواردی که به کشور 
آســیب زده، عدم یکپارچگی مالی است. منابع مالی ما به طور سنتی پراکنده است. 
سال 83، مشاور قائم مقام وزیر اقتصاد یعنی آقای صفایی فراهانی بودم. کارشناسان 
صندوق بین المللی پول در جلسه ای با مسئولان وقت وزارت اقتصاد، توصیه کردند 
که به قانون اساسی خود برگردید؛ یعنی یک خزانه داری در کشور داشته باشید. در 
توضیح بیشــتر گفتند که پول های شما متمرکز نیست. دولت ایران در حساب های 
مختلف پول دارد. می گفتند برای مثال شما در حساب وزارت نیرو یا آموزش و پرورش 
پول دارید، اما خزانه داری از آن مطلع نیست و برای جبران کمبود در بخش دیگر، 

دست به انتشار اوراق قرضه می زند.
آقای طیب نیا البته در دوران فعالیت خود بســیاری از این حســاب ها )حدود 
دو سوم آنها( را جمع کرد ولی باز هم حساب های زیادی وجود دارد. برای مثال ارز 
حاصل از نفت کوره که پالایشــگاه ها صادر می کنند یا گازی که صادر می شــود، به 
خزانه داری کل واریز نمی شــود. همین صندوق توسعه ملی با خزانه داری کل کشور 
یکپارچه نیست. همه پول های دولت باید یک  جا باشد و یک جا مدیریت شود. این 
مسئله از زمان میلسپو در کشور شناخته شده ولی هنوز جمع نشده است. از زمان 
قاجار تاکنون درگیر بودیم و نه تنها جمع نشــد که طی زمان بدتر هم شــد، به جز 

دوران آقای طیب نیا.
حکومت باید تصمیم بگیرد و با بازگشت به اصل پنجاه و سوم قانون اساسی، یک 
بار برای همیشه، همه حساب ها را جمع و کل پول را در خزانه داری متمرکز کند. یک 
تجربه دیگر هم به شخصه دارم. زمانی که در مرکز پژوهش های مجلس بودم، متوجه 
شدیم دولت بودجه ای در اختیار بانک ها گذاشت که باید آنها را به عنوان وام ازدواج 
در اختیار متقاضیان قرار می دادند اما بانک ها پول را به مردم نداده و جاهای دیگر با 
نرخ سود هزینه کردند. تجمیع پول به این معناست که همه ورودی ها و خروجی ها 
از یک حساب باشد تا بتوان بر آن مدیریت و نظارت دقیق اعمال کرد. پول نباید در 
حســاب فلان وزارتخانه باشد. وقتی قرار شد وزارت کار برای یک طرح هزینه کند، 
از همان حساب متمرکز هزینه کند. مثال دیگری می زنم. قیمت مرغ در کشور بالا 
می رود. دولت می خواهد وارد عمل شود اما وزارت جهاد اعلام می کند که بودجه ای 
ندارد، در حالی که امکان دارد چند وزارتخانه دیگر چنین بودجه ای را داشته باشند. 
اگر حساب ها متمرکز بود، می دانستیم چقدر پول داریم و به راحتی می شد معضل 

همین تخم مرغ را که جرقه بحران بود، حل و فصل کرد.

گفت: تازه چه خبر؟
گفتم: آلمان و فرانسه و انگلیس تحریم های جدیدی را علیه ایران 

تدارک دیده و به اتحادیه اروپا پیشنهاد کرده اند!
گفت: مگر قرار نبود اروپایی ها با تصمیم ترامپ برای خروج از برجام مخالفت 

کنند؟!
گفتم: مگر ترامپ مغز خر خورده اســت که از برجام خارج شود و 
این معاهده را که برای آمریکا طلایی و برای ما خســارت محض است 

کنار بگذارد؟! 
گفت: اما مسئولان هسته ای کشورمان که می گفتند اروپایی ها قول داده اند مانع 
تصمیم ترامپ برای وضع تحریم های جدید علیه ایران شــوند پس چرا خودشان 

دنبال تحریم جدید هستند؟!
گفتم:  ای عوام! از کی تا حالا اروپایی ها با ما خاله و خواهر زاده شده اند؟! 

و در کدام کینه توزی علیه کشورمان با آمریکا همراه نبوده اند؟! 
گفت: چرا مسئولان هسته ای کشــورمان از مواضع قبلی اروپا متوجه کلک 

آنها نشده اند؟
گفتم: چه عرض کنم؟! آقا معلم به دانش آموزی گفت؛ مگه نگفتم که 
ســر کلاس نباید چیزی بخوری؟ چی توی دهنته؟ دانش آموز گفت؛ آقا 
اجازه؟ آلو خشکه، گذاشتم توی دهنم خیس بخوره که زنگ تفریح بخورم!

سرویس سیاسی-
اعضای اروپایــی 1+5 با ادعای 
ترامپ  کــردن  راضی  مضحــک 
 و با اجرای ترفنــد »پلیس خوب، 
جدیدی  تحریم هــای  بد«  پلیس 
را علیه ایران پیشــنهاد کرده اند. 
همزمان عراقچی اذعان کرده است 
که انتظارات مردم از برجام برآورده 
نشده است. لازم است تا دولت با یک 

عذرخواهی، ریل را عوض کند.
خبرگزاری رویترز در گزارشی نوشت: 
سه کشور اروپایی انگلیس، فرانسه و آلمان، 
تحریم های جدیدی را علیه ایران به بهانه 
برنامه موشــکی ایران و نقش تهران در 
سوریه برای قانع کردن ترامپ به ماندن 

در برجام، پیشنهاد کرده اند.
به گزارش تسنیم، دو مقام آگاه در 
این باره به رویترز گفته اند که، نمونه ای 
از این سند، روز جمعه )25 اسفند( در 
اختیار 28 کشــور اروپایی قرار گرفته 
اســت؛ چراکه تصویب این تحریم ها به 
حمایت همه  کشورهای عضو اتحادیه 

اروپا نیاز دارد.
به گــزارش رویترز، این پیشــنهاد 
بخشــی از راهبرد اروپا برای جلوگیری 
از فروپاشی برجام به دست ترامپ است.

رویترز افزود: در سندی که اروپایی ها 
برای پیشنهاد تحریم های جدید علیه ایران 
توزیع کرده اند آمده است: در روزهای آتی، 
فهرستی از افراد و شرکت هایی که به باور 
ما بایستی با توجه به نقششان مورد تحریم 

قرار گیرند ارائه خواهیم کرد.
درخصوص گــزارش رویتــرز باید 
گفت، برخلاف فضاســازی رســانه های 
غربی درخصوص خروج آمریکا از برجام 
و نقش اروپا در حفــظ برجام، آمریکا و 
اروپــا در اقدامی هماهنــگ و با اجرای 
بازی »پلیــس خوب-پلیس بد« در پی 
امتیازگیری مجدد از ایران و تکرار خسارت 
محض برجام در دیگر مولفه های قدرت 

کشورمان هستند.
روزنامه وال اســتریت  ژورنال به نقل 
از مقام های اتحادیــه اروپا گزارش داده 
وزرای خارجــه کشــورهای عضــو این 
اتحادیه قصد دارند با معرفی تحریم هایی 
جدید فشــارها بر برنامه موشــک های 
بالستیک و فعالیت های منطقه ای ایران 

را افزایش دهند.
وال استریت ژورنال در ادامه نوشت: 
انگلیس، فرانسه و آلمان روز جمعه نامه ای 
درخصوص اعمال تحریم های جدید علیه 
ایران توزیع کردند. در این نامه از اتحادیه 
اروپا خواسته شــده تحریم های معینی 
علیه افراد دخیل در برنامه موشکی ایران 

و فعالیت های این کشور در سوریه اعمال 
شود. دولت های سه کشور اروپایی اعلام 
کرده اند در روزهای آینده به طور مشخص 

به نام های این افراد اشاره خواهند کرد.
واکنش کاخ سفید 

»سارا سندرز« سخنگوی کاخ سفید 
در نشست خبری روز جمعه از اظهارنظر 
درباره خبر رویترز درخصوص تحریم های 
پیشــنهادی اروپایی ها علیه ایران برای 

حفظ برجام خودداری کرد.
»سندرز« در پاســخ به سؤال یک 
خبرنگار در این خصوص گفت: در حال 
حاضر اعلانیــه ای درخصوص تحریم ها 
نداریــم، اما همانند همیشــه به دنبال 
بهترین بررسی راه ها برای پیشبرد منافع 

مردم آمریکا و محافظت از آنها هستیم.
برای خوشایند ترامپ

عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر 
خارجه و رئیس  ســتاد پیگیری اجرای 
برجام گفــت: اگر برخــی اروپایی ها به 
دنبال اقداماتی همچون اعمال تحریم های 
غیرهســته ای بر ایران جهت خوشایند 
ترامپ باشــند، مرتکب اشتباه محاسبه 
بزرگی شده و نتایج مستقیم آن را بر برجام 

و ادامه حیاتش خواهند دید.
عراقچی افزود: بهتر است کشورهای 
اروپایی همانطور که تاکنون عمل کرده اند 
به دنبــال پایبندی مســتمر آمریکا به 
تعهدات خود در برجام بوده و آن کشور 
را به اجرای موثر برجام در تمامی بخش ها 
همراه با حسن نیت و در فضایی سازنده 
ترغیب نمایند، چرا که هیچ راه دیگری 
بــرای حفظ برجام جــز پایبندی کامل 
آمریکا و دیگر طرف های برجام به همه 

تعهدات خود، متصور نیست.
وی دربــاره اینکــه آیــا در مورد 
بحث های موشــکی با طرف های دیگر 
انجام شــده؟ تصریح کرد: ما در بحث 
موشکی با هیچ کس مذاکره ای نکرده 
و نمی کنیم؛ چرا که بحث امنیت ملی 
است، در عین حال ما در هیچ صحنه ای 
خجالت نمی کشیم که مواضع خودمان را 
بیان کرده و از موشک ها و برنامه موشکی 
خود دفــاع کنیم. ما درخصوص برنامه 
موشکی و آینده صنعت موشکی کشور، 
نه از کسی اجازه گرفته ایم، نه این کار را 
در آینده خواهیم داشت و نه مذاکره و 

مصالحه ای داشته ایم.
انتظارات برآورده نشد

عراقچی همچنیــن در مصاحبه با 
مهر گفت: اگــر آمریکا از برجام خارج و 
تحریم های یکجانبه آنها برگردد، حتما 
ما برجام را ادامــه نخواهیم داد چرا که 
منافع ما تامین نخواهد شد. هم به دلیل 

بازگشت تحریم های آمریکا و هم به دلیل 
نقض فاحش برجام توسط آمریکا، تصور ما 
این است که برجام ادامه پیدا نخواهد کرد.
وی افزود: دولت آمریکا متعهد شده 
که برجام را با حسن نیت و در یک فضای 
سازنده اجرا کند و فضایی که اکنون وجود 
دارد، سازنده نیست و اینها مواردی است 
که ما مدعی هســتیم که آمریکا نقض 
برجام انجام داده و حســن نیت لازم را 
در این خصوص نداشــته، نتیجه آن هم 
این شــده که خیلی از شرکت ها با ایران 

همکاری نمی کنند.
معاون وزیــر خارجه بــا تأکید بر 
اینکــه در حوزه بانکی هنــوز به حالت 
عادی قبل از تحریم ها برنگشته ایم، گفت: 
این مسئله علل متعددی هم دارد، یکی 
همین فضایی است که آمریکا ایجاد کرده، 
یکی محدودیت هایی است که FATF به 
دلیل پولشویی اجرا کرده که بحث خود را 
دارد، یکی تحریم های اولیه آمریکا است 
که هنــوز وجــود دارد و موضوع برجام 
هم نبوده و بخشــی از مشکلات هم به 
بانک های داخلی خودمان باز می گردد، با 
این حال همه این ها به این معنی نیست 

که در بن بست بانکی قرار داریم.
عراقچی با بیان اینکه شــرکت ها و 
بانک ها بعضا از ترس اینکه مورد جریمه 
آمریــکا قرار گیرند با ایــران وارد تعامل 
نمی شوند، اظهار داشت: بنابراین انتظاری 
هم نبوده که بعد از برجام، آمریکا دشمنی 
خــود را با ایــران کنار بگــذارد و مثلا 
همکاری های اقتصادی ما با آمریکا شکل 

بگیرد و یا گسترش پیدا کند.
وی خاطرنشــان کــرد: نکته ای که 
مشهود و درست هم هست این است که 
انتظارات اقتصــادی مردم پس از برجام 

برآورده نشده است.
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
کشورمان نیز پس از بازگشت از سفر به 
باکو و آستانه در جمع خبرنگاران درباره 
آینده برجام به واشنگتن هشدار داد که 
اگر آمریکا این  اشــتباه را مرتکب شود 
که بخواهد از برجام خارج شــود حتماً 
آمریکایی ها  برای  این اشــتباه دردناکی 

خواهد بود.
گفتنی اســت در ماه های گذشته 
ظریــف اذعان کــرد که »بــه دلیل 
پابرجاماندن تحریم ها حتی نمی توانیم 
یک حساب بانکی در انگلیس باز کنیم«. 
در هفته های گذشــته نیز عراقچی در 
اندیشــکده چتم هــاوس در انگلیس 
گفــت که: »ایران برجام را داســتانی 
موفق نمی داند چرا که از آن بهره مند 
نشده و تحریم ها برداشته نشده است«. 

همچنین در هفته های گذشته، فرودگاه 
آلمــان در اقدامی توهین آمیز از ترس 
تحریم های آمریکا، از سوخت رسانی به 
هواپیمای حامل آقای ظریف خودداری 

کرد.
واکنش منفعلانه

اســلامي- مهرماه  مجلس شوراي 
94- در زمان بررســي برجام، قانوني با 
عنوان »قانون اقدام متناســب و متقابل 
دولت جمهوري اسلامي ایران در اجراي 
برجام« تصویب کرد. در بند 3 این قانون 
آمده است: »دولت موظف است هرگونه 
عدم پایبندي طرف مقابل در زمینه لغو 
موثر تحریم ها یا بازگرداندن تحریم هاي 
لغو شده یا وضع تحریم تحت هر عنوان 
دیگــر را به دقت رصد کنــد و اقدامات 
متقابــل در جهت احقــاق حقوق ملت 
ایران انجام دهــد و همکاري داوطلبانه 
را متوقف نماید و توســعه سریع برنامه 
هســته اي صلح آمیز جمهوري اسلامي 
ایران را ســامان دهد به طوري که ظرف 
مدت 2 سال ظرفیت غني سازي کشور به 
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این ماده قانونــي به وضوح تکلیف 
دولــت در برابر هرگونــه نقض برجام را 
مشخص کرده است اما متاسفانه دولت 
تاکنون علیرغم نقــض فاحش برجام از 
سوی آمریکا که به دفعات صورت گرفته 
است، به گلایه و تذکر شفاهی بسنده کرده 
اســت. اقدامی که نتیجه آن تحریم های 
بیشتر و گستاخی روزافزون طرف مقابل 

بوده است.
مقامات ارشد دولت آقای روحانی 
در حالــی که مدیران قبــل از خود را 
ملامت می کردند و تاکید داشــتند که 
»10 تا 30 درصد مشکلات اقتصادی 
مربوط به تحریم هاســت و 70 تا 90 
درصد بقیه، مربوط به ســوء مدیریت 
و معطلی ظرفیت هاســت«، قریب به 
پنج سال است که ظرفیت های عظیم 
داخلی را به واسطه »توافق به هر قیمت« 
و ســپس »حفظ برجام به هر قیمت« 

معطل گذاشتند.
در حال حاضر با توجه به عیان شدن 
چندین باره خسارت محض برجام و به 
عینیت رسیدن هشــدارها و انتقادهای 
دلسوزان نسبت به دستاورد تقریبا هیچ، 
لازم است تا دولت آقای روحانی در گام 
اول ضمن عذرخواهی و اجرای 29 شرط 
ابلاغی، به گســتاخی های آمریکا پاسخ 
قاطع و متقابل دهد و در گام دوم با تکیه بر 
اقتدار درونی و ظرفیت های عظیم داخلی، 
ریل گذاری خود را در جهت پیشــرفت 

روزافزون کشور تغییر دهد.

همراهی اروپا با ترامپ در تحریم  های جدید

این هم از اروپا 
دولت با یک عذرخواهی از مردم، ریل را عوض كند

ملی  امنیت  عالی  دبیر شورای 
کشورمان در دیدار وزیر مشاور در 
امور خارجی عمان گفت: جمهوری 
اسلامی ایران به نقض عهدهای مکرر 
آمریکا در قبال برجام پاسخ شایسته 

و به موقع خواهد داد.
علی شــمخانی، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی در دیدار یوســف بن علوی، 
وزیر مشاور در امور خارجی عمان با تبیین 
زمینه های اقتصادی توسعه همکاری های 
دوجانبه در حوزه های انرژی و ترانزیت، 
اظهار داشت: ســرمایه گذاری مشترک 
به منظــور ایجاد زیرســاخت های پولی، 
مالی، بنــدری و حمل ونقــل می تواند 
ضمن متنوع سازی ظرفیت های تجاری و 
بازرگانی در منطقه، دستیابی امن و ارزان 

به بازارهای هدف را تسهیل نماید.
وی بــا تأکیــد بر سیاســت پایدار 
جمهــوری اســلامی ایران در توســعه 
همــکاری،  بــر  مبتنــی  مناســبات 
خویشــتنداری و مفاهمه با همسایگان، 
تصریح کرد: برخی کشورهای منطقه با 
فاصله گرفتن از حکمرانی معقول، رفتار و 
گفتارهای شتابزده و متکبرانه را در دستور 
کار خود قــرار داده اند و امکان مدیریت 
بحران های منطقــه ای را با چالش های 

جدی روبه رو کرده اند.
به گزارش تسنیم، دریابان شمخانی 
با ابراز نگرانی نسبت به تداوم کشتار زنان 
و کودکان یمنی در بمباران هواپیماهای 

متجاوز عربستان سعودی و امارات عربی 
متحده و وضعیت فاجعه بار مردم ستمدیده 
و مظلوم این کشــور، خاطرنشــان کرد: 
مواضع و دیدگا ه های مشــترک ایران و 
عمان در بحــران یمن، مبتنی بر توقف 
سریع جنگ و اســتقرار آتش بس، رفع 
محاصره و ارسال کمک های انسان دوستانه 
ـ یمنی برای  و انجام گفت وگوهای یمنی ـ
شکل گیری ساختارهای سیاسی جدید 
براساس رأی و خواست مردم یمن است.
دبیــر شــورای عالــی امنیت ملی 
بدعهدی و رفتار غیرقانونی ایالات متحده 
آمریــکا در قبــال توافق نامه بین المللی 
برجام و انفعال اروپا در برابر واشنگتن را 
نماد روشنی از ضرورت تمرکز کشورهای 
منطقه بر اتخاذ راه حل های بومی برای حل 
و رفع مشکلات و بحران ها عنوان کرد و 
اظهار داشــت: جمهوری اسلامی ایران 
بــه نقض عهدهای مکرر آمریکا در قبال 
برجام پاسخ شایســته و به موقع خواهد 
داد و هیچ گونه تغییر، تفســیر و یا اقدام 
جدیدی را که محدود کننده برجام باشد 

نخواهد پذیرفت.
یوسف بن علوی، وزیر مشاور در امور 
خارجی عمان نیــز در این دیدار اظهار 
داشــت: ما همواره جمهوری اســلامی 
ایران را دوســت، شریک و همسایه قابل 
اعتماد خود دانســته و نقش این کشور 
در ایجــاد ثبات و امنیــت در منطقه را 

ستایش می کنیم.

شمخانی:  

به بدعهدی های آمریکا در قبال برجام 
پاسخ شایسته و به موقع خواهیم داد


